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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   24 de juny de 2014 
Horari:  20 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Bartomeu Gili Nadal,   batle 
Magdalena Llull Ferrer,  regidora 
Jaume Alzamora Riera,  regidor  
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Maria del Mar López Martí,  regidora 
Guillem Caldentey Crego,  regidor 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Onofre Serra Vila,   regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
Miguel Servera Morey,  regidor 
Antònia Llull Ferrer,   regidora 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteixen: 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’Ordenança municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans del 
municipi d’Artà. 
2. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal, a proposta del sector 
de l’Administració de Justícia de CCOO de les Illes Balears, contra les reformes enunciades pel 
Ministeri de Justícia emmarcades en el procés de retallades en els serveis públics. 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten l’Equip de Govern municipal i el grup municipal 
I. Verds, a proposta del coordinador de la campanya antitaurina d’AnimaNaturalis i CAS Internacional, 
per declarar Artà municipi antitaurí. 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten el grup municipal I. Verds i el grup municipal UIA 
sobre la convocatòria d’un referèndum per determinar la forma política de l’Estat. 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal I. Verds relativa a instar el batle 
d’Artà a encarregar una anàlisi i una valoració independent de la gestió tècnica del sistema informàtic 
municipal que ha donat per resultat una greu vulnerabilitat de les dades contingudes en els servidors, 
amb depuració de responsabilitats, si s’escau. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal I. Verds relativa a instar l’Equip de 
Govern perquè procedeixi segons l’acordat per aquest Ple l’abril de 2013, en el referent a quantificació i 
reclamació, si s’escau, dels perjudicis econòmics causats a l’Ajuntament per incompliment de contracte 
per part de l’empresa concessionària del servei de recollida de residus sòlids urbans i neteja viària fins a 
2014, i de depuració de responsabilitats. 
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7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals PSOE, PI, UIA i  I. Verds de 
l’Ajuntament d’Artà sobre la difusió i promoció de la llengua catalana a l’Ens Públic de Radiotelevisió 
de les Illes Balears. 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals PSOE, PI, UIA i  I. Verds 
sobre la urgència de diàleg per redreçar el conflicte educatiu a les Illes Balears. 
9. Donar compte de l’informe d’avaluació de l’acompliment anual del Pla de sanejament (Reial decret 
llei 5/2009). 
10. Aprovació, si s’escau, de l’expedient extrajudicial de crèdit núm. 3. 
11. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de maig de 2014. 
12. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’Ordenança municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans del 
municipi d’Artà 
 
El regidor delegat de les àrees de Festes i de Medi Ambient, Sr Alzamora, explica la proposta, que, 
copiada literalment, diu: 
 
<<ANTECEDENTS 
 
1. El Ple de l’Ajuntament d’Artà, a la sessió de 25 de març de 2008, va aprovar inicialment l’Ordenança 
municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans del municipi d’Artà, la qual va ser aprovada 
definitivament el 22 de maig de 2008 (BOIB núm. 70, de 22 de maig de 2008). 
 
2. L’Ajuntament d’Artà té previst iniciar, en breu, un nou sistema del servei públic de recollida de 
residus sòlids urbans i neteja viària del terme municipal d’Artà. 
 
3. En conseqüència, l’Ajuntament d’Artà veu la necessitat d’adequar l’Ordenança de neteja, deixalles i 
residus sòlids urbans del municipi d’Artà vigent, al nou sistema que es pretén implantar. 
 
CONSIDERACIONS LEGALS 
 
La legislació aplicable és la següent: 
 
- Els articles 100 a 103 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes 
Balears. 
 
- Els articles 4, 22.2.d, 49 i 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 
 
- L’article 56 del Reial decret legislatiu 781/1986, de 18 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de les 
disposicions legals vigents en matèria de règim local. 
 
- Llei 22/2011, de 28 de juliol, de residus i sòls contaminats. 
 
Per tot això, aquesta Batlia proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti els següents  
 
ACORDS: 
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1. Aprovar provisionalment l’Ordenança municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans del 
municipi d’Artà. 
 
2. Concedir audiència prèvia a les associacions veïnals i de defensa de les persones consumidores i 
usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el registre municipal 
d’associacions veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la disposició. 
 
3. Exposar al públic, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en el tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament, l’acord provisional durant el termini de trenta dies hàbils, comptadors a partir de 
l’endemà de la publicació de l’anunci d’exposició. Si transcorre el període d’exposició pública sense 
que s’hagin presentat reclamacions, els acords provisionals es consideraran aprovats definitivament.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que hi votarà a favor, ja que es va incorporar l’aportació del 
PSOE. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que veuen moltes de coses; creu que, per manar una cosa, s’ha de 
donar solució als temes que s’obliga. En relació a l’article 4.a, diu que els camins i les voravies estan 
plens de brutícia. En l’article 6, referent a les urbanitzacions, opina que els ciutadans de la urbanització 
s’Estanyol, a més de pagar l’IBI, han de pagar la taxa de fems; diu que no veu clar que hagin de complir 
allò que diu aquest article. Opina que, sobre allò que estableix l’article 8, no sap fins a quin punt les 
observacions són adients. En relació a l’article 11, referent a l’obligació dels residents o transeünts del 
municipi d’Artà de prevenir i evitar l’embrutiment, es farà difícil si no saben on dipositar les seves 
deixalles. Creu que fan falta papereres i papereres on es puguin apagar els cigarros. Diu que no hi ha 
papereres on es puguin tirar enceses les closques dels cigarros. Opina que en aquesta Ordenança 
s’ordenen moltes de coses i que no es donen solucions per poder complir-ho. En relació a la prohibició 
de rentar cotxes a la via pública, diu que no hi ha cap lloc per rentar els cotxes. En relació al tancament 
de solars, diu que no ho veu malament si la gent té doblers per fer-ho. En relació a la retirada de 
vehicles, demana com es fa quan l’Ajuntament retira un vehicle abandonat. Diu que tots hauríem de 
tenir la mateixa bonificació sense fer les inspeccions a les cases. Diu que s’abstendrà en la votació. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que hi votarà a favor. 
 
El regidor de Medi Ambient, Sr. Alzamora, diu que, en relació a la retirada de vehicles, hi ha un 
protocol: quan hi ha un vehicle abandonat, es notifica al propietari i, si no el retira, es retira per 
l’Ajuntament i es du al desguàs.  
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 8 vots a favor (PI, UIA, PSOE i I. Verds) i 3 abstencions (PP): 
 
1. Aprovar provisionalment l’Ordenança municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans del 
municipi d’Artà. 
 
2. Concedir audiència prèvia a les associacions veïnals i de defensa de les persones consumidores i 
usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el registre municipal 
d’associacions veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la disposició. 
 
3. Exposar al públic, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en el tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament, l’acord provisional durant el termini de trenta dies hàbils, comptadors a partir de 
l’endemà de la publicació de l’anunci d’exposició. Si transcorre el període d’exposició pública sense 
que s’hagin presentat reclamacions, els acords provisionals es consideraran aprovats definitivament. 
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2. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal, a proposta del 
sector de l’Administració de Justícia de CCOO de les Illes Balears, contra les reformes 
enunciades pel Ministeri de Justícia emmarcades en el procés de retallades en els serveis públics 
 
El batle explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist l’escrit presentat a aquest Ajuntament pel sector de l’Administració de Justícia de CCOO de les 
Illes Balears, que, copiat textualment, diu: 
 
“El Sector de l’Administració de Justícia de CCOO de les Illes Balears, amb domicili a efectes de 
notificacions a Palma de Mallorca, local sindical de CCOO, Edifici Judicial de Sa Gerreria, carrer de la 
Travessa d’en Ballester, núm. 20, 3a planta, 07002, telèfons 971219454, 639693509, 696438983, i 
adreça electrònica ccoo.baleares.justicia@gmail.com, sol·licita a tots els ajuntaments de la província de 
les Illes Balears l’adopció d’acords dels seus plenaris que denunciïn la situació a la qual, 
irremeiablement, ens veim abocats en el cas que els projectes legislatius del Govern presidit pel 
Sr. Mariano Rajoy Brey, encaminats a desmantellar el sistema públic de l’Administració de Justícia, 
pilar essencial de l’estat social i democràtic de dret que propugna la nostra Constitució, s’arribin a 
aprovar. 
 
Basam la nostra petició en els fets següents: 
 
Els plans que el Ministeri de Justícia ha anunciat i que han de començar el seu tràmit legislatiu, estan 
emmarcats en el procés de retallades en els serveis públics posat en marxa pel Govern. 
 
No hi ha en tots aquests projectes cap criteri per millorar l’eficiència del servei públic de 
l’Administració de Justícia, només el sacrosant objectiu de reducció de la despesa pública, sense 
importar la minva en la prestació del servei a la ciutadania amb menys recursos econòmics. 
 
El Ministeri de Justícia i el seu titular volen posar en marxa una sèrie de propostes, en Justícia, que, 
igual que en Educació, Sanitat o Serveis Socials, entre d’altres, pretenen que el servei públic de 
l’Administració de Justícia deixi de ser universal i gratuït, que deixi de ser prestat, en part, per empleats 
públics i que, en definitiva, a través de dificultar l’accés a la Justícia de la majoria dels ciutadans, 
produeixi una disminució en el número d’afers judicials que permeti reduir el número de llocs de feina. 
 
La justícia és un servei públic necessari, com l’educació o la salut, i el Govern, en comptes de proveir-la 
dels mitjans necessaris perquè funcioni de manera eficaç, aposta per allunyar-la dels ciutadans, a qui 
se’ls estan posant traves de tot tipus per accedir-hi. 
 
La primera va ser l’aprovació de la Llei de taxes, que ha deixat fora de la protecció judicial milers de 
ciutadans que no poden fer front a les costes que suposa acudir als jutjats. 
 
El següent anunci va ser arrancar els registres civils de l’Administració de Justícia per entregar-los als 
registradors de la propietat i mercantils i, en part, als notaris. 
 
Per als ciutadans, el servei del Registre Civil deixaria de ser gratuït i el tancament dels registres civils en 
els ajuntaments petits o en els jutjats de pau de poblacions amb més de 7.000 habitants, dificultaria 
seriosament l’accés d’una importantíssima quantitat de ciutadans a aquest servei públic, ja que els 
obligarà, de vegades, a costosos desplaçaments o a la contractació de gestories que puguin ocupar-se 
dels tràmits corresponents. Com a conseqüència d’aquests tancaments, els llibres de registres es 
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custodiaran en altres llocs allunyats del lloc on “nasqueren”, les seves inscripcions —les històries dels 
seus veïns— s’allunyaran d’aquells que, per alguna raó, necessiten conèixer-les. 
 
Desapareixeran, a més, tots els llocs de feina dels registres civils; els que es corresponen amb 
l’increment de plantilla que tenen els jutjats de 1a instància o els mixtos que tenen assignat el registre 
civil; tots els jutjats de pau veurien reduïda la seva plantilla, siguin funcionaris o personal idoni, i es 
podria arribar, fins i tot, al tancament dels que compten amb una plantilla més reduïda.  
 
Creim que la implantació d’una reforma en el sentit anunciat comporta la desaparició de fins a 5.000 
llocs de feina. 
 
Però, sens dubte, és l’Avantprojecte de modificació de la Llei orgànica del poder judicial i de la Llei de 
demarcació i planta que el Govern d’Espanya aprovà en el Consell de Ministres duit a terme el passat 4 
d’abril, el que pretén desmuntar el Servei Públic de l’Administració de Justícia actual, ja que es 
conjuguen uns efectes que no compartim:  
 
1. S’anteposa la reducció de la despesa pública a qualsevol altre criteri, inclosa la millora del servei 
públic. 

 
2. Es produeix un allunyament de la justícia per als ciutadans imposant-los noves traves, aquesta vegada 
geogràfiques i de mobilitat, per accedir a la tutela judicial efectiva. Això suposa una lesió essencial a 
aquest dret fonamental. 

 
3. Es posen en perill milers de llocs de feina. 

 
4. També es du a terme una lesió essencial al dret fonamental del jutge ordinari predeterminat per la llei, 
ja que queda afectada la independència i inamovibilitat d’aquests a criteris alegals com ara la major o 
menor població, litigis, etc., jutges que, a més, tendran un menor coneixement de la seva 
circumscripció, amb la qual cosa els seus pronunciaments no podran tenir en compte la realitat social de 
cada zona. 
 
Las propostes contingudes en l’Avantprojecte presentat suposaran: 
  
- La desaparició de tots i cadascun dels jutjats de pau. 

 
- La primera instància judicial en tots els ordres jurisdiccionals tendrà àmbit territorial provincial, és a 
dir, desapareixerà la divisió territorial que coneixem fins ara de partits judicials. La competència 
d’aquesta primera instància en tots els ordres jurisdiccionals correspondrà als tribunals d’instància 
d’àmbit provincial i desapareixeran els jutjats unipersonals tal com els coneixíem fina ara. 
 
- Desapareixen les audiències provincials, les competències de les quals passarien, en els assumptes que 
coneixen en primera o única instància, als tribunals d’instància i, en els recursos, a les sales 
corresponents dels tribunals superiors de justícia. 
 
En el cas que s’aprovi aquest Avantprojecte, les conseqüències seran demolidores: 
 
1. La destrucció de llocs de treball, així com un ampli procés de reassignació d’efectius amb  mobilitat 
geogràfica forçosa entre els treballadors dels jutjats i tribunals, ja que desapareixeran físicament molts 
centres de treball. 
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2. L’afectació del treball dels professionals que col·laboren amb l’Administració de Justícia en els 
pobles (advocats i procuradors), els quals es veuran obligats a realitzar desplaçaments fins a la capital 
de província, amb la pèrdua evident de temps i qualitat en la prestació de serveis al ciutadà. 
 
3. Un greu impacte en l’activitat econòmica de les localitats on actualment estan enclavats els caps dels 
partits judicials que desapareixen, activitat econòmica generada per la residència a la localitat dels 
empleats públics; per l’activitat en despatxos professionals d’advocats, procuradors, perits, etc., i, en 
d’altres sectors, com a l’hostaleria i el comerç, per la mobilitat de ciutadans del partit judicial que ara es 
produeix cap als municipis afectats des de les distintes localitats que conformen el partit judicial. 
 
4. La ciutadania i, especialment, els col·lectius socialment més desafavorits seran els grans perjudicats. 
La nova distribució geogràfica que es planteja obligarà milers de ciutadans a fer llargs i costosos 
desplaçaments, no sempre ben comunicats pel transport públic, fins a les noves i úniques seus judicials 
a la capital, la qual cosa obstaculitzarà l’exercici dels seus drets legítims davant els tribunals de justícia.  
 
Per tot això, 

 
Demanam a aquest Ajuntament que, en virtut d’aquest escrit, emparat en el dret de petició, s’elevi i 
s’aprovi en el Ple d’aquesta institució la moció contra les reformes anunciades, contra el tancament de 
jutjats, contra la privatització dels registres civils, contra les taxes judicials i en defensa del servei públic 
de l’Administració de Justícia de qualitat i de la seva universalitat, gratuïtat i accés en condicions 
d’igualtat per a totes les persones.” 

 
Per tot això, i a petició del delegat sindical de CCOO, amb què demana el suport dels grups municipals 
de l’Ajuntament d’Artà a la moció presentada, es proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti els 
següents  
 
ACORDS: 
 
1. Aprovar la Moció contra les reformes enunciades, contra el tancament de jutjats, contra la 
privatització dels registres civils, contra les taxes judicials i en defensa del servei públic de 
l’Administració de Justícia de qualitat i de la seva universitat, gratuïtat i accés en condicions d’igualtat 
per a totes les persones. 
 
2. Trametre aquest acord al sector de l’Administració de Justícia de CCOO de les Illes Balears, al 
Ministeri de Justícia i al Govern de l’Estat.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, mostra la seva conformitat. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que votarà a favor de la moció. Opina que es tornen a centralitzar 
els serveis, que s’allunyen de la ciutadania. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que ells són del PP i creuen en el PP. Diu que també creu que en 
alguna cosa hi pot haver un error. Opina que, fins ara, en el que s’ha fet pot haver coses equivocades. 
Informa que els han dit que no hi ha intenció de tancar els Jutjats d’Inca. Finalment, diu que votarà en 
contra de la moció. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, mostra la seva conformitat. Diu que, durant aquesta legislatura, 
s’ha parlat d’aquest tema; es tracta d’encarir la justícia. 
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El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que no veu clar que una moció que es presenta en castellà en les 
comissions informatives, es dugui al Ple en català. 
 
El batle li diu que va ser un compromís arran de les comissions informatives. 
 
A continuació, el reunits acorden, per 8 vots a favor (PI, UIA, PSOE i I. Verds) i 3 abstencions (PP): 
 
1. Aprovar la Moció contra les reformes enunciades, contra el tancament de jutjats, contra la 
privatització dels registres civils, contra les taxes judicials i en defensa del servei públic de 
l’Administració de Justícia de qualitat i de la seva universitat, gratuïtat i accés en condicions d’igualtat 
per a totes les persones. 
 
2. Trametre aquest acord al sector de l’Administració de Justícia de CCOO de les Illes Balears, al 
Ministeri de Justícia i al Govern de l’Estat. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten l’Equip de Govern municipal i el grup 
municipal I. Verds, a proposta del coordinador de la campanya antitaurina d’AnimaNaturalis i 
CAS Internacional, per declarar Artà municipi antit aurí 
 
El batle llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<PROPOSTA DEL COORDINADOR DE LA CAMPANYA ANTITAURINA 
D’ANIMANATURALIS I CAS INTERNACIONAL 
 
Atès que Artà és una ciutat sensible envers els animals i el tracte que han de rebre i que aquest tipus 
d’espectacle ens omple de vergonya i d’indignació, en tant que és manifestament contrari a la tendència 
evolutiva que estan demostrant la resta de països civilitzats del món. 
 
Atès que és una voluntat manifesta d’aquest consistori fomentar els valors del respecte a la natura i als 
éssers vius, la cura del medi ambient en totes les seves vessants, l’educació basada en el respecte, la 
convivència i representativitat en la societat, i que aquests espectacles no estan en consonància amb els 
esmentats valors i contribueixen a fomentar una educació contrària al respecte a la vida en totes les 
seves formes i expressions, fomentant la cosificació dels animals.  
 
Atès que més de 50 municipis de l’Estat ja s’han declarat favorables als drets dels animals i del 
reconeixement en considerar als animals com a organismes dotats de sensibilitat psíquica, a més de 
física. 
 
Per tot l’anterior, el coordinador de la campanya antitaurina d’AnimaNaturalis i CAS Internacional 
demana el suport dels grups municipals de l’Ajuntament d’Artà a la seva campanya i, per això, es 
proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Declarar Artà ciutat amiga dels animals i respectuosa amb els seus drets.  
 
2. Fer esdevenir Artà ciutat antitaurina, contrària a la pràctica de les curses de toros i a l’exercici de 
qualsevol tipus de violència envers els animals que els pugui causar estats d’ansietat, por, 
maltractament, patiment o qualsevol dany físic o psicològic.  
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3. Manifestar la voluntat perquè no se celebrin curses de toros ni altres espectacles on es produeixi la 
mort o s’infligeixi estrès psicofísic a un animal en cap plaça de toros de les Illes Balears, així com 
perquè aquests espais es converteixin en equipaments públics o tenguin altres finalitats, en consonància 
als acords d’aquesta moció.  
 
4. Sol·licitar al Parlament de les Illes Balears la redacció d’una nova llei autonòmica de protecció 
animal que reguli la protecció integral dels animals, tant domèstics com salvatges, i que prohibeixi la 
tauromàquia en totes les seves formes, així com qualsevol espectacle que produeixi patiment a un 
animal. 
 
5. Fer arribar aquesta moció al Parlament de les Illes Balears, al Govern de les Illes Balears, al Consell 
de Mallorca, a la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears i a les entitats que treballen pel 
benestar animal de les Illes Balears.>> 
 
El portaveu d’UIA,Sr. Alzamora, diu que hi votaran a favor. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que s’abstendran en la votació. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, troba molt rar que s’estigui xerrant d’antibous i que no hagi corregudes 
de bous. S’estranya que aquesta associació no hagi sentit que es xerri malament dels bous envolats. Diu 
que creu que cap dels membres del Ple ha vist cap correguda de bous. Opina que és una moció que 
presenta l’Equip de Govern municipal per defensar els bous, però a Artà fa uns 50 anys que no es veu 
una correguda de bous. Opina que l’Equip de Govern du aquest tipus de mocions per anar en contra del 
Govern. 
 
El batle li diu que ell du totes les mocions que els arriben i no per anar en contra del Govern. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que votarà a favor de la moció. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 6 vots a favor (PI, UIA i I. Verds) i 5 abstencions (PSOE i PP): 
 
1. Declarar Artà ciutat amiga dels animals i respectuosa amb els seus drets.  
 
2. Fer esdevenir Artà ciutat antitaurina, contrària a la pràctica de les curses de toros i a l’exercici de 
qualsevol tipus de violència envers els animals que els pugui causar estats d’ansietat, por, 
maltractament, patiment o qualsevol dany físic o psicològic.  
 
3. Manifestar la voluntat perquè no se celebrin curses de toros ni altres espectacles on es produeixi la 
mort o s’infligeixi estrès psicofísic a un animal en cap plaça de toros de les Illes Balears, així com 
perquè aquests espais es converteixin en equipaments públics o tenguin altres finalitats, en consonància 
als acords d’aquesta moció.  
 
4. Sol·licitar al Parlament de les Illes Balears la redacció d’una nova llei autonòmica de protecció 
animal que reguli la protecció integral dels animals, tant domèstics com salvatges, i que prohibeixi la 
tauromàquia en totes les seves formes, així com qualsevol espectacle que produeixi patiment a un 
animal. 
 
5. Fer arribar aquesta moció al Parlament de les Illes Balears, al Govern de les Illes Balears, al Consell 
de Mallorca, a la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears i a les entitats que treballen pel 
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benestar animal de les Illes Balears. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten el grup municipal I. Verds i el grup municipal 
UIA sobre la convocatòria d’un referèndum per determinar la forma política de l’Estat 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
La recent abdicació del rei Joan Carles I ha tornat a obrir amb força el debat social sobre la forma 
política de l’Estat. 
 
La monarquia és la forma política que va preveure la dictadura per a succeir el general Franco a la Llei 
de successió de la Prefectura de l’Estat de 1947. Més concretament, Joan Carles de Borbó va ser 
nomenat hereu del dictador per la Llei orgànica de l’Estado 1/1967, de 10 de gener. 
 
Posteriorment, en el procés constituent de la Transició es va portar a terme sense encarar el debat entre 
monarquia o república i enmig d’un clima de por per la proximitat de la dictadura i l’amenaça militar. 
Si bé és cert que la monarquia es va aprovar per referèndum dins la Constitució de 1978, aquesta es 
presentà com un bloc i sense destriar-se d’altres punts com les llibertats fonamentals o el dret 
d’autonomia de les nacionalitats i regions. Els ciutadans espanyols no varen poder decidir llavors, i no 
han pogut fer-ho encara, si volien continuar, o no, amb un rei com a cap d’Estat tal com es va fer en 
altres països, per exemple a Itàlia el 1946. 
 
En els darrers anys, la monarquia ha patit una progressiva pèrdua de popularitat entre els ciutadans a 
causa de la crisi econòmica, de la desconfiança general en les institucions polítiques i dels casos de 
corrupció. Tot plegat, fa que sigui convenient permetre als ciutadans exercir el dret a decidir sobre la 
forma política de l’Estat com una manera d’aprofundir en el sistema democràtic. 
 
Per aquests motius, proposam els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Considerar imprescindible plantejar una reforma constitucional que actualitzi el marc de convivència 
a la realitat actual, des del diàleg i l’acord validat per un referèndum, en els termes prevists pel títol X 
de la Constitució espanyola, que legitimi novament les nostres normes bàsiques de convivència, en el 
marc d’un nou pacte constitucional. 
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears a reconsiderar l’ús del Palau de Marivent a fi de permetre l’accés 
públic a tota la ciutadania, així com també a notificar a la Casa Reial que, amb el seu canvi de titular, el 
Palau de Marivent deixa de ser d’ús exclusiu per a les vacances dels seus membres. 
 
3. Instar el Govern de les Illes Balears a deixar d’aportar un milió i mig d’euros anuals al manteniment 
per a residència privada de la Família Reial.>> 
 
El batle diu que amb aquesta moció es va més allà del tema de la monarquia; diu que no sap si aquest 
moment és el millor per aprovar-la. Diu que s’abstendran en la votació. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que varen consensuar la redacció de l’acord número 1 de la part 
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dispositiva. Opina que les coses han canviat i considera que és un bon moment per aprovar la moció. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que en el Parlament de Madrid votaren el canvi de rei amb un 89 % 
de vots. Li diu al portaveu d’I. Verds si sap què costa la República Francesa; també li demana si creu 
que els doblers que ha cobrat el rei són superiors al que ha generat la monarquia espanyola. Diu que ha 
fet coses malament, però que ha fet moltes coses bé. Diu que votarà en contra de la moció. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, considera que no té res de dolent votar aquesta moció. Diu que no 
se sap què cobra la monarquia espanyola; opina que és totalment opaca. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 6 vots a favor (UIA, PSOE i I. Verds), 3 vots en contra (PP) i 2 
abstencions (PI): 
 
1. Considerar imprescindible plantejar una reforma constitucional que actualitzi el marc de convivència 
a la realitat actual, des del diàleg i l’acord validat per un referèndum, en els termes prevists pel títol X 
de la Constitució espanyola, que legitimi novament les nostres normes bàsiques de convivència, en el 
marc d’un nou pacte constitucional. 
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears a reconsiderar l’ús del Palau de Marivent a fi de permetre l’accés 
públic a tota la ciutadania, així com també a notificar a la Casa Reial que, amb el seu canvi de titular, el 
Palau de Marivent deixa de ser d’ús exclusiu per a les vacances dels seus membres. 
 
3. Instar el Govern de les Illes Balears a deixar d’aportar un milió i mig d’euros anuals al manteniment 
per a residència privada de la Família Reial. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau,  de la Moció que presenta el grup municipal I. Verds relativa a instar el 
batle d’Artà a encarregar una anàlisi i una valoració independent de la gestió tècnica del sistema 
informàtic municipal que ha donat per resultat una greu vulnerabilitat de les dades contingudes 
en els servidors, amb depuració de responsabilitats, si s’escau 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que aquesta moció no va ser tractada en el plenari anterior. 
A continuació, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atesa la Moció que vàrem presentar per a la seva discussió al Ple del passat mes de maig, que no va 
ser ni tan sols debatuda per no superar el vot d’urgència. 
 
2. Atès que la proposta d’acord primera s’ha vist, no obstant, materialitzada, en haver comunicat el batle 
d’Artà, B. Gili Nadal al Jutjat d’Instrucció número 2 de Manacor dia 27 de maig la seva renúncia a la 
denúncia formulada per l’anterior batle, J. Alzamora Riera, dia 7 d’abril davant la Guàrdia Civil, 
denúncia que ha derivat en el Procediment abreujat 875/2014 d’aquell tribunal de Justícia. 
 
3. Atès que, al marge d’això, continua sent d’interès municipal allò esmentat a la part expositiva i que 
proposaren les propostes d’acord segona i tercera, a saber: 
 
- Determinar les causes de la vulnerabilitat del sistema i correcció corresponent d’aquestes per tal 
d’assegurar que un capítol vergonyós com aquest no es pugui tornar a produir, procedint a una anàlisi i 
valoració independent de la gestió tècnica del sistema informàtic municipal que ha donat per resultat 
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aquesta greu vulnerabilitat de les dades contingudes en els servidors, amb depuració de responsabilitats, 
si s’escau. 
 
- Reconèixer públicament els defectes tècnics del sistema de votació electrònica del procés de 
participació ciutadana del mes de febrer “Tria el teu projecte”, anul·lar els vots electrònics i aportar les 
noves dades de participació que es derivin d’aquesta operació. 
 
Per això, es proposa al Ple d’Ajuntament que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Instar l’Equip de Govern municipal a fer una anàlisi i una valoració independent de la gestió tècnica 
del sistema informàtic municipal que ha donat per resultat una greu vulnerabilitat de les dades 
contingudes en els servidors, amb depuració de responsabilitats, si s’escau. 
 
2. Instar l’Equip de Govern a reconèixer públicament els defectes tècnics del sistema de votació 
electrònica del procés de participació ciutadana del mes de febrer “Tria el teu projecte”, anul·lar els vots 
electrònics i aportar les noves dades de participació que es derivin d’aquesta operació.>> 
 
El batle diu que, en relació a l’acord 2 de la part dispositiva, no té cap problema en reconèixer que el 
sistema és millorable; i, en relació a l’acord número 1 de la part dispositiva, diu que, a no ser que el Ple 
ho demani, no ho farà. A més, diu que s’està fent feina i el tema de la vulnerabilitat està arreglat. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que els estranya la diferència de criteri entre els dos caps de llista: 
un posa la denúncia i un altre la lleva. Exposa que a una junta de portaveus es va manifestar la 
inseguretat del sistema informàtic i al dia següent apareixia un article sobre aquest tema en premsa. Diu 
que té plena confiança amb els tècnics municipals. També diu que el PSOE ha demanat, en diversos 
plens, una nova web municipal; diu que, si s’hagués fet, ara no estarien xerrant d’aquest tema. 
Considera que la responsabilitat no és només dels administratius, sinó de més gent. Diu que no veu 
oportuna aquesta moció i que, per això, hi votarà en contra. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendran en la votació i diu que, atès que és un tema sub 
iudice, no parlarà d’aquest tema. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que discrepa del que ha dit el portaveu del PSOE referent a la 
filtració en premsa. Diu que, des que es va fer la Junta de Portaveus a la publicació en premsa, passen 
10 dies i, encara, la web municipal seguia sent vulnerable. Diu que podien haver xerrat d’altres 
solucions, com una nova web municipal, consorciar el sistema informàtic, etc. 
 
A continuació, els reunits voten aquesta moció, la qual, per 1 vot a favor (I. Verds), 7 vots en contra 
(UIA, PI i PSOE) i 3 abstencions (PP), no s’aprova per manca de quòrum en la votació. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal I. Verds relativa a instar 
l’Equip de Govern perquè procedeixi segons l’acordat per aquest Ple l’abril de 2013, en el 
referent a quantificació i reclamació, si s’escau, dels perjudicis econòmics causats a l’Ajuntament 
per incompliment de contracte per part de l’empresa concessionària del servei de recollida de 
residus sòlids urbans i neteja viària fins a 2014, i depuració de responsabilitats 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
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<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atès l’informe de la Secretaria d’aquest Ajuntament de 15 d’octubre de 2012, procedeix la incoació 
d’un expedient a l’empresa Net i Fresc, SL, per incompliment de contracte, en el qual es demanés el seu 
compliment o, en cas contrari, la rescissió de contracte amb exigència de responsabilitats, en el seu cas. 
 
Les conclusions es basaven en què: Net i Fresc, SL, corrobora i manifesta mitjançant un escrit presentat 
en aquest Ajuntament dia 10 de gener de 2012 [...] que no ha dut a terme [...] diversos apartats 
relacionats presentats en l’escrit de millores [...] referent a la recollida selectiva porta a porta en el nucli 
urbà d’Artà. 
 
En el cas plantejat, s’observa que [...] s’incompleix la proposta de millores [...] respecte al servei descrit 
en el plec de condicions, tal com corrobora l’esmentada empresa [...] en el seu escrit de dia 10 de gener 
de 2012, en el qual proposa implantar el mateix servei al qual està obligada per contracte amb aquest 
Ajuntament” (les negretes són nostres). 
 
2. Atesa l’aprovació per part d’aquest Ple el mes d’abril de 2013 d’una moció en la qual s’exposava que 
la recollida selectiva porta a porta (tal com la mateixa empresa la defineix, a saber: “La recollida pel 
sistema de PORTA A PORTA consisteix en la recollida dels residus produïts pels ciutadans a la 
mateixa porta dels habitatges. La recollida porta a porta és un sistema pel qual [...] cada ciutadà és el 
responsable de la disposició dels seus residus, selectivament, al portal del seu habitatge.” [Les negretes 
són nostres]), és la que s’hauria d’haver fet des de l’entrada en funcionament dels seus serveis com a 
empresa contractada (l’any 2006 començava a treballar l’empresa Rebalim, guanyadora del concurs, que 
va ser adquirida per Net i Fresc posteriorment, així com tots els drets i deures respecte dels termes 
contractuals i de la concessió municipal de l’Ajuntament d’Artà), tant al nucli urbà de la Colònia com al 
d’Artà, incloent les fraccions: rebuig, paper/cartró, envasos i vidre. 
 
3. Atesa la molt lloable campanya informativa que es du a terme per part de l’Ajuntament d’Artà d’ençà 
de l’entrada en funcionament del sistema de recollida porta a porta en totes les seves fraccions, amb 
actualitzacions mensuals molt ben detallades sobre les quantitats de cada fracció, encoratjant la 
ciutadania a continuar posant de la seva part, i informant-la de la despesa que aquest sistema i la 
col·laboració ciutadana permetran estalviar. Per exemple: “Així mateix, un punt a destacar també del 
nou sistema és la reducció del cost de la incineració, és a dir, la quantitat total de rebuig que arriba a la 
incineradora per cremar. Això significa que, si es crema menys, es paga menys, i l’estalvi d’aquest mes 
de febrer d’uns 15.000 euros, la qual cosa reverteix en les bonificacions establertes en el programa 
d’inspecció tècnica de residus (ITR). (Comunicat de 5 de març) 
 
4. Atès que és òbvia la consciència municipal i la importància que es dóna al reciclatge de residus i 
separació domiciliària d’aquests. 
 
5. Atès que l’auditoria encarregada l’any 2013 a pesar del criteri de l’Equip de Govern i entregada a 
finals d’any, no recull justament el principal objectiu pel qual el Ple instà a dur-la a terme, a saber, com 
s’ha dit, quantificar quins perjudicis econòmics ha comportat l’incompliment de l’empresa 
concessionària pel que fa a recollida porta a porta i, si s’esqueia, procedir-ne a la reclamació. 
 
6. Atès que l’auditoria tampoc no toca temes exposats en aquest Ple com ara la rescissió unilateral de 
contracte amb la Fundació Deixalles per part de l’empresa, que duia a terme la recollida selectiva 
d’algunes fraccions a generadors singulars (empreses i comerços). 
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7. Atès que tot indica que ni tan sols en relació amb allò reclamat per l’Ajuntament a començaments 
d’any (derivat dels incompliments detectats i quantificats per l’esmentada auditoria) es fan prou 
esforços per a recuperar-lo (no disposam de la documentació corresponent, no obstant haver-la 
sol·licitat en diverses ocasions). 
 
Per aquests motius, proposam els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Instar l’Equip de Govern a identificar i aclarir els motius dels incompliments esmentats i depurar les 
responsabilitats polítiques que s’escaigui, si n’hi ha, que hagin pogut causar aquests perjudicis. 
 
2. Instar l’Equip de Govern a quantificar i, si s’escau, reclamar, davant l’empresa responsable de 
l’anterior concessió del servei municipal de recollida de residus i neteja viària, pels perjudicis causats 
pels incompliments esmentats.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que aquesta moció no té lloc, ja que s’ha fet l’auditoria que va 
demanar el Ple de l’Ajuntament. Des de l’inici del contracte de gestió del servei de recollida de fems es 
varen fer diverses modificacions del contracte i aquestes modificacions varen ser verbals. Aquest 
extrem va dificultar el seu resultat. Explica que la quantificació de la quantitat s’està discutint amb 
l’empresa; per això, diu que la moció no té sentit. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que s’abstendrà en la votació; opina que s’ha fet l’auditoria per 
complir l’expedient. Diu que recomana que l’Equip de Govern compleixi el seu compromís de 
contractar un TAE en matèria de medi ambient. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que, si aquesta empresa va fer o no va fer unes feines i es va poder 
demostrar que no les va fer, els hauria de pagar el que ha deixat de fer. Diu que s’abstendrà en la 
votació. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que el tema és greu: modificacions de contracte que no s’han 
aprovat pel Ple de l’Ajuntament. Opina que la gestió d’aquest contracte no s’ha realitzat amb la 
transparència que el poble es mereix. Diu que no ha vist cap modificació de contracte i les 
modificacions de contractes han d’aprovar-se pel Ple de l’Ajuntament. Opina que tenen un problema 
considerable. 
 
Tot seguit, els reunits voten la moció, la qual, per 1 vot a favor (I. Verds), 5 vots en contra (PI i UIA) i 5 
abstencions (PSOE I PP), no s’aprova per manca de quòrum en la votació. 
 
 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals PSOE, PI, UIA i  I. Verds 
de l’Ajuntament d’Artà sobre la difusió i promoció de la llengua catalana a l’Ens Públic de 
Radiotelevisió de les Illes Balears 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Fa algunes setmanes es va fer pública la intenció de la Direcció General de l’Ens Públic de 
Radiotelevisió de les Illes Balears de canviar el registre formal de la llengua catalana, pròpia de les Illes 
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Balears, utilitzat fins ara als informatius d’IB3 Televisió, i passar a emprar un registre col·loquial amb 
l’article salat, en teoria en defensa de les modalitats lingüístiques de les nostres Illes, però sense tenir en 
compte la gran varietat existent entre illes, ans entre comarques i municipis d’una mateixa illa. 
 
Aquest aspecte va ser desmentit per la Direcció de l’Ens, i des del Govern tampoc se’n volgueren fer 
càrrec, ara bé, assessors lingüístics dependents del Govern confirmaren que havien estat treballant en 
aquest sentit. 
 
Aquesta decisió es pretenia prendre sense comptar amb l’assessorament de l’autoritat en matèria 
lingüística designada per l’Estatut d’Autonomia, que és la UIB. Tampoc l’Institut d’Estudis Baleàrics, 
dependent del Govern, volgué assumir aquesta proposta. 
 
Foren moltes les veus de prestigi que s’oposaren a la substitució del registre formal als informatius 
d’IB3, argumentant principalment la tradició de l’ús de la nostra llengua que es remunta a segles enrere, 
i que sempre ha fet una clara distinció entre el registre formal i el col·loquial, o recordant que l’ús de 
l’article literari és molt present també en el llenguatge més col·loquial de la nostra llengua, deixant en 
evidència l’absurd de l’objectiu resumit com “salar els informatius”. 
 
Per tot l’exposat, el Ple de l’Ajuntament d’Artà adopta els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Instar el Consell de Direcció i la Direcció General de l’Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes 
Balears a difondre i promoure la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, fent que sigui la llengua 
pròpia del servei públic de ràdio i televisió de les Illes Balears, que l’han d’utilitzar normalment i 
preferentment, i esdevenir vehicles vertebradors de l’espai de comunicació de la nostra comunitat. 

 
2. Instar el Consell de Direcció i la Direcció General de l’Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes 
Balears a mantenir un registre formal en l’ús de la llengua als informatius de la ràdio i televisió 
públiques de les Illes Balears, IB3, avalat per la Universitat de les Illes Balears i, en tot cas, a no 
modificar l’ús actual sense haver consultat a l’autoritat lingüística marcada per l’Estatut d’Autonomia, 
que és la Universitat de les Illes Balears.  
 
3. Enviar una còpia d’aquest acord al Consell de Direcció i a la Direcció General de l’Ens Públic de 
Radiotelevisió de les Illes Balears, així com també al Parlament de les Illes Balears, a la Presidència del 
Govern de les Illes Balears i al rector de la Universitat de les Illes Balears.>> 
 
Els portaveus municipals manifesten la seva conformitat amb la moció, a excepció del portaveu del PP, 
Sr. Lliteras, que diu que votarà en contra de la moció. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 8 vots a favor (PI, UIA, PSOE i I. Verds) i 3 vots en contra (PP): 
 
1. Instar el Consell de Direcció i la Direcció General de l’Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes 
Balears a difondre i promoure la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, fent que sigui la llengua 
pròpia del servei públic de ràdio i televisió de les Illes Balears, que l’han d’utilitzar normalment i 
preferentment, i esdevenir vehicles vertebradors de l’espai de comunicació de la nostra comunitat. 

 
2. Instar el Consell de Direcció i la Direcció General de l’Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes 
Balears a mantenir un registre formal en l’ús de la llengua als informatius de la ràdio i televisió 
públiques de les Illes Balears, IB3, avalat per la Universitat de les Illes Balears i, en tot cas, a no 
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modificar l’ús actual sense haver consultat a l’autoritat lingüística marcada per l’Estatut d’Autonomia, 
que és la Universitat de les Illes Balears.  
 
3. Enviar una còpia d’aquest acord al Consell de Direcció i a la Direcció General de l’Ens Públic de 
Radiotelevisió de les Illes Balears, així com també al Parlament de les Illes Balears, a la Presidència del 
Govern de les Illes Balears i al rector de la Universitat de les Illes Balears. 
 
 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals PSOE, PI, UIA i  I. Verds 
sobre la urgència de diàleg per redreçar el conflicte educatiu a les Illes Balears 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
La gestió del sistema educatiu de les Illes Balears per part del Partit Popular aquesta legislatura s’ha 
caracteritzat per la imposició de la ideologia del partit governant per sobre de qualsevol altra 
consideració de caire pedagògic o professional, amb constants atacs a l’escola pública, a la llengua 
pròpia i als docents, i amb retalls pressupostaris indiscriminats que han afectat la part de l’alumnat més 
vulnerable.  
 
També s’ha caracteritzat per una manera de fer les coses on ha primat la prepotència, l’autoritarisme, la 
precipitació en la presa de decisions, la incompetència en la tramitació administrativa, els fets 
consumats en matèria de normativa i la manca de diàleg generalitzada, tant amb l’oposició com també 
amb la comunitat educativa en el seu conjunt.  
 
Tot això ha desembocat en un conflicte sense precedents a la nostra comunitat autònoma que ha ferit 
tots els sectors relacionats i que ha provocat importants reaccions, com la vaga de principis de curs 
2013-2014, la manifestació del 29 de setembre, la més nombrosa que s’ha fet a cadascuna de les illes 
Balears, però que té l’exponent més dramàtic en la vaga de fam que ha mantingut durant 40 dies el 
docent Jaume Sastre, la raó de la qual era demanar al Govern que s’obrin vies de negociació per 
solucionar aquesta situació. 
 
Però aquesta veu, com totes les altres que s’han alçat demanant diàleg al president Bauzá per resoldre el 
conflicte, no ha estat escoltada, i mentrestant la salut de Jaume Sastre s’ha deteriorat de forma 
considerable.   
 
Per altra banda, ja es fan evidents les dificultats d’enfrontar un final de curs 2013-2014 i un 
començament del curs 2014-2015 amb la normalitat necessària perquè no afecti el procés 
d’aprenentatge de l’alumnat, tot això a causa novament de la gestió del tractament integrat de llengües 
imposada sense atendre les demandes dels centres i l’aplicació, precipitada també, de la LOMQE. 
 
És per totes aquestes raons que el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament d’Artà presenta al Ple, 
perquè els adopti, els  següents 
 
ACORDS:  
 
1. Instar el president de les Illes Balears a iniciar immediatament el diàleg amb la comunitat educativa, 
és a dir, sindicats, federacions de pares i mares, Assemblea de Docents, UIB, associacions professionals 
dels directors de primària i dels de secundària i dels inspectors, i associacions d’estudiants, considerats 
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tots com a interlocutors vàlids, per tal de tranquil·litzar el sector i que pugui portar endavant la missió 
constitucional que té encomanada.  
 
2. Enviar còpia d’aquest acord a la Presidència del Govern de les Illes Balears i als diferents membres 
de la comunitat educativa d’Artà, així com també a FAPA Mallorca.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que ara el Govern està negociant aquest tema amb els sindicats. 
Opina que no és el moment per debatre aquesta moció. Diu que s’abstendran en la votació. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que la moció parla de negociar amb la comunitat educativa, no 
amb els sindicats, cosa que prescriu la llei. Diu al portaveu del PP que li agradaria que fos a les escoles i 
que xerràs amb els centres educatius per veure realment el problema. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 8 vots a favor (PI, UIA, PSOE i I. Verds) i 3 vots en contra (PP): 
 
1. Instar el president de les Illes Balears a iniciar immediatament el diàleg amb la comunitat educativa, 
és a dir, sindicats, federacions de pares i mares, Assemblea de Docents, UIB, associacions professionals 
dels directors de primària i dels de secundària i dels inspectors, i associacions d’estudiants, considerats 
tots com a interlocutors vàlids, per tal de tranquil·litzar el sector i que pugui portar endavant la missió 
constitucional que té encomanada.  
 
2. Enviar còpia d’aquest acord a la Presidència del Govern de les Illes Balears i als diferents membres 
de la comunitat educativa d’Artà, així com també a FAPA Mallorca. 
 
 
9. Donar compte de l’informe d’avaluació de l’acompliment anual del Pla de sanejament (Reial 
decret llei 5/2009) 
 
La regidora delegada de les àrees d’Urbanisme i Hisenda, Sra. Maria, informa sobre l’informe 
d’avaluació de l’acompliment anual del Pla de sanejament (Reial decret llei 5/2009). 
 
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats de l’informe d’avaluació de 
l’acompliment anual del Pla de sanejament (Reial decret llei 5/2009). 
 
 
10. Aprovació, si s’escau, de l’expedient extrajudicial de crèdit núm. 3 
 
La regidora delegada de les àrees d’Urbanisme i Hisenda, Sra. Maria, explica la proposta, que, copiada 
literalment, diu: 
 
<<Davant la presentació de factures en el Departament d’Intervenció per a les qual no hi ha crèdit 
suficient. 
 
Atès l’informe d’Intervenció de data 11/03/2014, on consta que, en aplicació de l’article 60.2 del Reial 
decret 500/1990, de 20 d’abril, el reconeixement d’obligacions corresponents a exercicis anteriors que, per 
qualsevol causa, no ho haguessin estat en aquell a què corresponien, és competència del Ple de la 
corporació, i que en aquest cas concret és possible la seva realització. 
 
De conformitat amb el que s’exposa, propòs al Ple de la corporació l’adopció dels següents 
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ACORDS: 
 
1. Aprovar el reconeixement dels crèdits per un import total de 9.641,80 € i que s’adjunten mitjançant 
fotocòpia.  

 
2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2014, els crèdits corresponents i amb càrrec a les 
partides respectives.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que ja varen aprovar un altre expedient extrajudicial de crèdit i no 
varen veure cap gest per part de l’Equip de Govern de complir els seus compromisos; per això, diu que 
hi votaran en contra. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que hi votarà a favor. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, demana si hi ha alguna factura de l’empresa Net i Fresc inclosa en 
l’expedient. 
 
La regidora Sra. Maria li diu que no. 
 
El portaveu Sr. Caldentey diu que hi votarà a favor. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 9 vots a favor (PI, UIA, PP i I. Verds) i 2 vots en contra (PSOE): 
 
1. Aprovar el reconeixement dels crèdits per un import total de 9.641,80 € i que s’adjunten mitjançant 
fotocòpia.  

 
2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2014, els crèdits corresponents i amb càrrec a les 
partides respectives. 
 
 
11. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de maig de 2014 
 
A continuació, es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes de maig de 2014. 
  
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
12. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que el PP ha presentat escrit de precs i preguntes, el qual es llegeix a continuació. 
 
PRECS I PREGUNTES DEL PP 
 
Precs 
 
1. En vista d’una pregunta que va registrar aquest grup municipal dia 22 de novembre de 2013 i que, 
textualment, diu “Pensen complir amb el compromís aprovat per plenari de cercar responsabilitats 
polítiques respecte del Poliesportiu de la Colònia de Sant Pere?” 
 
Resposta: Sí. 
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- Ens pot explicar el senyor Batle a tota la ciutadania les actuacions preses, en cas que s’hagin pres, 
respecte de les responsabilitats en el tema del Poliesportiu de la Colònia?  
 
Resposta: Acabam de sortir d’una junta de portaveus en la qual hem acordat encomanar a un gabinet 
jurídic extern un estudi sobre tot el procés que ens pugui ajudar a saber si n’hi ha i quines són les 
possibles responsabilitats. 

 
- Ens pot dir quina quantitat s’ha pagat amb aquest concepte? 

 
Resposta: 1.023.569,09 euros. 

 
- Ens pot dir quina quantitat manca a pagar? 

 
Resposta: Poc més d’un milió d’euros. 
 
2. Ens poden dir a tota la ciutadania quantes barreres arquitectòniques s’han eliminat aquest darrer mes?  
 
Resposta: Cap. 
 
- En cas afirmatiu, quines? 
 
- Tenen pensat eliminar algunes més, per fer que aquest municipi sigui un exemple en aquest sentit a tot 
Mallorca? 
 
Resposta: Sí, dins les nostres possibilitats. 
 
3. Ens poden dir, ara que torna venir l’estiu, si eliminaran les olors de les clavegueres del carrer de 
Ciutat?  
 
Resposta: Feim tot el que podem per evitar les males olors. 
 
4. Ens poden dir la quantitat que tornarà l’empresa Net i Fresc després de l’auditoria sobre la recollida 
de residus? 
 
Resposta: En principi, no tornarà res. 
 
- En cas negatiu, per quin motiu no poden donar aquesta quantitat a la ciutadania? 
 
Resposta: Com ja hem explicat en altres ocasions, la quantitat resultant de l’auditoria del servei es va 
reclamar, però l’empresa ens ha presentat un escrit d’al·legacions dient que no li correspon tornar cap 
euro, perquè ha fet el servei correctament. Estam pendents que ens tornin una resposta a la nostra 
proposta econòmica per valorar si hem d’iniciar la via del contenciós administratiu. 
 
5. Ens poden dir quina quantitat de doblers ha costat l’estudi per realitzar el nou servei de recollida 
selectiva de residus? 
 
Resposta: 7.122,88 euros. S’hi inclou assessoria i coordinació tècnica de la implantació de la recollida 
selectiva durant el 2013:  
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- Reunions de coordinació amb l’equip municipal.  
- Reunions participatives amb els diferents col·lectius implicats en el sistema de recollida.  
- Revisió de documentació de sensibilització ciutadana i documents tècnics. 

 
6. Ens poden dir en quin punt es troben les converses sobre el punt verd de la Colònia? 
 
Resposta: Ho hem tractat avui a la Junta de Portaveus i hem decidit fer els tràmits necessaris per saber 
si el solar proposat a s’Estanyol és viable o no per tal de poder ubicar un punt verd. Si el resultat és 
positiu, hem decidit els portaveus, que sigui la ciutadania qui decideixi quina creu que és la millor 
ubicació. 
 
7. Pensen posar bandes de reducció de velocitat a carrers o vies de circulació amb un trànsit de vehicles 
perillós per als vianants i, a més a més, ara que el mercat del dimarts té més visitants? 
 
Resposta: Encara no se sap. 
 
8. Aquest grup municipal, al plenari de novembre de 2013, va demanar literalment: “ens poden dir 
quines han estat les darreres feines que ha realitzat la màquina desbrossadora en els camins rurals?”. 
Atès això, ens poden dir si actualment es realitza alguna feina? 
 
Resposta: No. 
 
- En cas afirmatiu, quina? 

 
- En cas negatiu, per quin motiu? 

 
Resposta: A finals de 2013 l’Ajuntament de Capdepera, que era el que havia de contractar el treballador 
del servei, es va despenjar del Conveni i ara no tenim ningú que ho faci. Tenim sobre la taula dos 
pressupostos per fer els camins nets. Mentre, el tractor és a Son Servera. 

 
9. Ens poden dir, a dia que s’ha registrat aquest document, quin és el deute real de l’Ajuntament?  
 
Resposta: 6.445.283,24 €. 
 
- Quina és la quantitat que es deu a proveïdors? 
 
Resposta: 606.393,6 euros. Tot i això, els saldos dels bancs són de 3.087.608 euros. 
 
- Quina és la quantitat de la darrera factura pagada? 
 
Resposta: 352,56 €, a Abelardo Mesías Vidal (tribunal d’oposicions de policia local). 
 
10. Tenen constància que al carrer Santa Margalida, a la cantonada amb el carrer del 31 de Març, va 
succeir un accident a resulta del qual hi ha una paret que està a punt de caure, i senyalitzada amb dues 
barreres i cinta de la Policia Local? 
 
Resposta: Sí.  
 
- En cas afirmatiu, quan s’arreglarà?  
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Resposta: Al més aviat possible. 
 
11. Ens poden dir quantes famílies hi ha en perill d’exclusió social? 
 
Resposta: La tipologia de situacions amb les que es treballa des de l’àrea social de l’Ajuntament és molt 
diversa: pobresa, maltractament de gènere, càrregues familiars no compartides, manca de xarxa social i 
familiar, famílies desestructurades, maltractament cap als infants, absentisme escolar, aturats de llarga 
durada, desnonaments, etc. Cada expedient que es treballa a l’àrea social és diferent, de vegades es 
refereix a una sola persona i altres vegades, a una família sencera. Es valora la demanda no la 
composició familiar. Podem indicar que el nombre de famílies ateses és cada vegada més gran. 
 
12. Ens poden dir si hi ha nins en risc d’exclusió social i si aquests tendran menjador social? 
 
Resposta: Sí que hi ha menors en risc d’exclusió social en el municipi d’Artà. En el moment que arriba 
a Serveis Socials una família amb menors en situació de risc, s’inicia un protocol amb diferents 
actuacions i que implica diferents serveis, tant municipals com externs. Aquestes accions intenten cobrir 
totes les necessitats dels menors, incloent-hi la manutenció. No sempre la resposta més adequada és la 
beca de menjador; aquest ajut es posa en marxa en comptades ocasions. Sempre es tendeix a potenciar 
les capacitats i l’autonomia de les famílies. 

 
13. Ateses aquestes dues darreres preguntes, ens poden dir quina quantitat de doblers han rebut del 
Consell de Mallorca i del Govern de les Illes Balears per mitigar aquesta problemàtica? 
 
Resposta: De cara al 2013 es van signar amb el Consell de Mallorca diferents convenis dirigits a mitigar 
aquesta problemàtica: el PPB amb 66.000 euros dirigits a personal de l’àrea social (Pla de prestacions 
socials bàsiques) i UGN amb 4.133, 76 euros (Conveni per a famílies amb menors en situació de risc i 
persones en risc d’exclusió). L’Ajuntament sempre ha prioritzat els Serveis Socials per donat cobertura i 
atenció a totes les demandes detectades. 

 
Amb vista al segon semestre de 2014, està pendent la signatura d’un conveni amb l’IMAS, que tracta 
d’una subvenció (UGN) dotada amb un pressupost de 6.181,02 euros destinat a aquest col·lectiu i està 
pendent un altre conveni, que es diu Pla de suport, amb una quantia de 8.850,80 euros. A més, hi ha 
l’aportació de l’Ajuntament (en el 2014, prèvia valoració tècnica), amb 19.000 euros. 

 
La comissió tècnica de l’Àrea Social sempre aposta per prioritzar les accions encaminades a fomentar 
l’autonomia de les persones i, en la mesura que sigui possible, minimitzar els ajuts destinats únicament i 
exclusivament a beneficència. 

 
14. Quantes queixes ha rebut l’Ajuntament d’Artà per part dels usuaris del PAC d’Artà? 
 
Resposta: Cap. 
 
15. Quantes queixes ha rebut l’Ajuntament per part dels nostres ciutadans respecte de l’Hospital de 
Manacor? 
 
Resposta: Cap. 
 
16. Han rebut queixes del nou servei discrecional d’autobusos?  
 
Resposta: Cap. 
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17. En diverses ocasions els hem preguntat respecte dels miralls. Per a quan una campanya de miralls 
(fer-los nets, canviar-los, posar-ne a punts conflictius, com ara la sortida del tanatori...)? 
 
Resposta: No feim una campanya, però sí actuacions necessàries puntuals. 
 
18. S’han adonat que el nostre  municipi no té contenidors a l’entrada i/o sortida, mentre que els 
municipis limítrofs sí en tenen? 
 
Resposta: Sí. 
 
- Per quin motiu?  
 
Resposta: Perquè, amb la implementació del nou sistema de recollida selectiva porta a porta, es va 
prendre la decisió de retirar els contenidors del municipi, no només de les entrades i sortides del poble. 
 
 
Acords 
 
1. Acordar, per 8 vots a favor (PI, UIA, PSOE i I. Verds) i 3 abstencions (PP): 
1.1. Aprovar provisionalment l’Ordenança municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans del 
municipi d’Artà. 
1.2. Concedir audiència prèvia a les associacions veïnals i de defensa de les persones consumidores i 
usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el registre municipal 
d’associacions veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la disposició. 
1.3. Exposar al públic, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en el tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament, l’acord provisional durant el termini de trenta dies hàbils, comptadors a partir de 
l’endemà de la publicació de l’anunci d’exposició. Si transcorre el període d’exposició pública 
sense que s’hagin presentat reclamacions, els acords provisionals es consideraran aprovats 
definitivament. 
 
2. Acordar, per 8 vots a favor (PI, UIA, PSOE i I. Verds) i 3 abstencions (PP): 
2.1. Aprovar la Moció contra les reformes enunciades, contra el tancament de jutjats, contra la 
privatització dels registres civils, contra les taxes judicials i en defensa del servei públic de 
l’Administració de Justícia de qualitat i de la seva universitat, gratuïtat i accés en condicions d’igualtat 
per a totes les persones. 
2.2. Trametre aquest acord al sector de l’Administració de Justícia de CCOO de les Illes Balears, al 
Ministeri de Justícia i al Govern de l’Estat. 
 
3. Acordar, per 6 vots a favor (PI, UIA i I. Verds) i 5 abstencions (PSOE i PP): 
3.1. Declarar Artà ciutat amiga dels animals i respectuosa amb els seus drets.  
3.2. Fer esdevenir Artà ciutat antitaurina, contrària a la pràctica de les curses de toros i a l’exercici de 
qualsevol tipus de violència envers els animals que els pugui causar estats d’ansietat, por, 
maltractament, patiment o qualsevol dany físic o psicològic.  
3.3. Manifestar la voluntat perquè no se celebrin curses de toros ni altres espectacles on es produeixi la 
mort o s’infligeixi estrès psicofísic a un animal en cap plaça de toros de les Illes Balears, així com 
perquè aquests espais es converteixin en equipaments públics o tenguin altres finalitats, en consonància 
als acords d’aquesta moció.  
3.4. Sol·licitar al Parlament de les Illes Balears la redacció d’una nova llei autonòmica de protecció 
animal que reguli la protecció integral dels animals, tant domèstics com salvatges, i que prohibeixi la 
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tauromàquia en totes les seves formes, així com qualsevol espectacle que produeixi patiment a un 
animal. 
3.5. Fer arribar aquesta moció al Parlament de les Illes Balears, al Govern de les Illes Balears, al 
Consell de Mallorca, a la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears i a les entitats que treballen 
pel benestar animal de les Illes Balears. 
 
4. Acordar, per 6 vots a favor (UIA, PSOE i I. Verds), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (PI): 
4.1. Considerar imprescindible plantejar una reforma constitucional que actualitzi el marc de 
convivència a la realitat actual, des del diàleg i l’acord validat per un referèndum, en els termes prevists 
pel títol X de la Constitució espanyola, que legitimi novament les nostres normes bàsiques de 
convivència, en el marc d’un nou pacte constitucional. 
4.2. Instar el Govern de les Illes Balears a reconsiderar l’ús del Palau de Marivent a fi de permetre 
l’accés públic a tota la ciutadania, així com també a notificar a la Casa Reial que, amb el seu canvi de 
titular, el Palau de Marivent deixa de ser d’ús exclusiu per a les vacances dels seus membres. 
4.3. Instar el Govern de les Illes Balears a deixar d’aportar un milió i mig d’euros anuals al manteniment 
per a residència privada de la Família Reial. 
 
7. Acordar, per 8 vots a favor (PI, UIA, PSOE i I. Verds) i 3 vots en contra (PP): 
7.1. Instar el Consell de Direcció i la Direcció General de l’Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes 
Balears a difondre i promoure la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, fent que sigui la llengua 
pròpia del servei públic de ràdio i televisió de les Illes Balears, que l’han d’utilitzar normalment i 
preferentment, i esdevenir vehicles vertebradors de l’espai de comunicació de la nostra comunitat. 
7.2. Instar el Consell de Direcció i la Direcció General de l’Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes 
Balears a mantenir un registre formal en l’ús de la llengua als informatius de la ràdio i televisió 
públiques de les Illes Balears, IB3, avalat per la Universitat de les Illes Balears i, en tot cas, a no 
modificar l’ús actual sense haver consultat a l’autoritat lingüística marcada per l’Estatut d’Autonomia, 
que és la Universitat de les Illes Balears.  
7.3. Enviar una còpia d’aquest acord al Consell de Direcció i a la Direcció General de l’Ens Públic de 
Radiotelevisió de les Illes Balears, així com també al Parlament de les Illes Balears, a la Presidència del 
Govern de les Illes Balears i al rector de la Universitat de les Illes Balears. 
 
8. Acordar, per 8 vots a favor (PI, UIA, PSOE i I. Verds) i 3 vots en contra (PP): 
8.1. Instar el president de les Illes Balears a iniciar immediatament el diàleg amb la comunitat educativa, 
és a dir, sindicats, federacions de pares i mares, Assemblea de Docents, UIB, associacions professionals 
dels directors de primària i dels de secundària i dels inspectors, i associacions d’estudiants, considerats 
tots com a interlocutors vàlids, per tal de tranquil·litzar el sector i que pugui portar endavant la missió 
constitucional que té encomanada.  
8.2. Enviar còpia d’aquest acord a la Presidència del Govern de les Illes Balears i als diferents membres 
de la comunitat educativa d’Artà, així com també a FAPA Mallorca. 
 
9. Acordar, per 9 vots a favor (PI, UIA, PP i I. Verds) i 2 vots en contra (PSOE): 
9.1. Aprovar el reconeixement dels crèdits per un import total de 9.641,80 € i que s’adjunten mitjançant 
fotocòpia.  
9.2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2014, els crèdits corresponents i amb càrrec a 
les partides respectives. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 
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        El batle 
 


